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همان روز اول به دبیر گفتم، نمی مانم
جدایـــی از تیـــم ملی کشـــتی فرنگی در ســـال 2022 یکی از 
موضوعـــات مهمـــی بود کـــه حالا ســـؤال بزرگی اســـت که 
چـــرا محمـــد بنا این تیـــم را رها کـــرد؟ تیمی کـــه محمد بنا 
ســـاخت اما برای دیدن نتیجه آن نماند: »همان روز اول که 
به صربســـتان رفتیم، با دبیر نشســـتم و به او گفتم که زنگ 
بزنـــی تهران متوجه می شـــوی، وســـایلم را از خانه کشـــتی 
جمع کـــردم و رفتـــم. تیم قهرمان شـــود، حمید ســـوریان 
با پرچم می رود روی ســـکو، اول هم نشـــود کـــه باز هم من 
نیســـتم. بنابراین تصمیمم را گرفته بودم. همان موقع هم 
گفتم که به دنبال ســـرمربی باشـــید. البتـــه قبلش هم به 
طور غیر مســـتقیم گفته بودم دنبال ســـرمربی باشـــید اما 
در صربســـتان برای اولین بار مســـتقیم گفتم که البته آنها 

هم از قبـــل تصمیم شـــان را گرفته بودند.«
او دربـــاره اینکـــه واکنش علیرضـــا دبیر در پاســـخ به او چه 
بـــود؟ گفت: »دبیـــر واکنش منفـــی نشـــان داد. گفت این 
تیـــم می تواند قهرمان شـــود امـــا اگر مربیـــان بفهمند تیم 
بـــه هـــم می ریزد. حـــالا بعـــداً حـــرف می زنیم کـــه من هم 
گفتم من به شـــما گفتم و تصمیم شماســـت که چه کسی 

شود.« سرمربی 
محمـــد بنا بـــا بیان اینکـــه بعـــد از پایان مســـابقات حمید 
ســـوریان به ســـراغش آمده بود، ادامـــه داد: »حمید آمد و 
حرف زدیم اما خب نظر من مشـــخص بـــود. گفتم علیرضا 
دبیر رئیس فدراســـیون اســـت و خودت هم نایب رئیس و 

باید برای انتخاب ســـرمربی شـــما تصمیم بگیرید.«
 

طالب می گفت چطور 20 سال دوام آوردی
آقـــای خـــاص دربـــاره اینکه چـــرا تصمیـــم گرفـــت دیگر در 
تیم نباشـــد، گفـــت: »چرا ندارد. در این ســـال ها همیشـــه 
تحت فشـــار بـــودم. همه می گفتنـــد؛ بنا قهر قهرو اســـت. 
طالب نعمت پور دو ســـال با تیـــم ملی کار کـــرده بود. بعد 
از المپیـــک رفـــت؛ گفتم خب چی شـــد؟ گفـــت نمی دانم 
چطور 20 ســـال دوام آوردی. وقتی به عنوان ســـرمربی تیم 
ملـــی کار می کـــردم آرامـــش برای مـــن نگذاشـــتند. برخی 
از کســـانی کـــه مخالـــف برنامه های مـــن بودند هـــر روز در 
اردوی تیـــم ملی رژه می رفتنـــد. خب ترجیـــح دادم از تیم 
جدا شـــوم. البته بعد از جدا شـــدن من از تیم ملی کشتی 

فرنگی، آنها هم از کشـــتی دور شـــدند!«
آقـــای خاص کشـــتی ایـــران با انتقـــاد از رونـــد انتخاب تیم 
ملـــی ادامـــه داد: »وقتی به عنـــوان ســـرمربی کار می کردم 
همیشـــه تحت فشـــار بودم؛ خیلی هم تحت فشـــار بودم. 
هر کســـی هر چه دلش می خواســـت می گفـــت. الان انگار 
که تیم کامل بـــا برگـــزاری انتخابی، انتخاب می شـــود. آن 
موقع به نحـــوه انتخاب من هـــزار و یک ایـــراد می گرفتند. 
همیـــن الان همـــان چرخـــه انتخابی مـــن را ناقـــص اجرا 
می کننـــد و تیـــم را انتخـــاب می کننـــد امـــا کســـی حرفی 

» . نمی زند

حواشی صربستان تیم را به هم ریخت
محمـــد بنا در پاســـخ به اینکـــه یکی از دلایل نتایج کشـــتی 
فرنگـــی در قهرمانی جهـــان 2022 حضور علی ارســـان در 
ترکیـــب تیم صربســـتان بـــود، گفت: »رفتن علی ارســـان 
تقصیـــر من نبـــود. تمام کاســـه کوزه ها ســـر من شکســـت 
امـــا علی ارســـان در چرخـــه بـــه کاویانی نژاد باخـــت. بعد 
در مســـابقات لیـــگ برتـــر و در وزن 72 کیلوگـــرم  گرایی را 
شکســـت داد. علیرضـــا دبیـــر هـــم از مـــن درباره ارســـان 

پرســـید، همین ها را گفتم. خواســـت علیرضا دبیر این بود 
کـــه علی ارســـان به صربســـتان برود، گفتم مـــن مخالفم 
اما بنا به برخی مســـائل پشـــت پرده اجازه دادند که برود.«

سرمربی تیم ملی کشـــتی فرنگی در ادامه گفت: »مسائلی 
کـــه در صربســـتان پیـــش آمد، واقعـــاً عجیب بـــود. خیلی 
شـــایعات آن موقـــع بـــود امـــا الان دیگـــر همه دنیـــا درباره 
آن حـــرف می زننـــد. کارهایی کـــه صرب ها کردنـــد، باعث 
شـــد تـــا محمدرضـــا  گرایی بـــه ضربه فنـــی کـــردن حریف 
صربـــش مت نمـــس فکر می کـــرد، وگرنه شـــش بـــر صفر 
هم می توانســـت برنده باشـــد امـــا اینقدر حرصـــش گرفته 
بود که می خواســـت حتماً بـــا ضربه فنی ببـــرد اما خودش 

گیـــر افتاد.«
 

جز خودم، کسی نمی توانست نسل دوم را بسازد
ســـرمربی افتخارآفریـــن تیم ملی کشـــتی فرنگی بـــا بیان 
اینکـــه همیشـــه بـــرای ســـاختن تیـــم آینده نگـــری  کرده، 
گفـــت: »همیشـــه نگاهم بـــه آینده بـــود و ســـعی می کردم 
که بـــا انتخـــاب کشـــتی گیران تیم را بـــه نحـــوی ببندم که 
در آینده به درد کشـــتی بخورند. همیشـــه تمرکزم روی تیم 
جوانـــان بود. کشـــتی گیر از جوانـــان نمی گرفتم تـــا تیم به 
هم نریزد اما با این حال کشـــتی گیرانی کـــه از جوانان جدا 
می شـــدند را رهـــا نمی کردم. به همین خاطـــر هم هر وقت 
کشتی گیر نداشـــتم، یکسری از کشتی گیران را در آب نمک 
می خواباندم تا تیم را بســـازم. هیچ وقـــت مخالف انتخابی 
نبودم و همیشـــه ســـعی می کردم کـــه با رعایـــت یک روند 

طولانی همه کشـــتی گیران را بســـازم.«
محمد بنا ادامـــه داد: »وقتی اواخر ســـال 2018 برگشـــتم، 
دیدم برای ساختن نســـل دوم کشتی فرنگی از فرد دیگری 
کاری برنمی آیـــد. وقتـــی حمیـــد بنی تمیـــم خواســـت کـــه 
برگـــردم، در کشـــتی فرنگی فقط مهدی علیـــاری و برادران 
 گرایـــی مانده بودنـــد که البته این دو نفـــر هم نصف و نیمه 
بودند اما بعد از چند ســـال کار، تیم ســـاخته شد و امیدوار 
بـــودم که حتـــی در توکیو نتیجه را ببینیم اما برای رســـیدن 

بـــه موفقیت در پاریـــس مطمئن بودم.«

برخی از کشتی گیران له می شوند
ســـرمربی ســـابق امـــا پـــر افتخـــار کشـــتی فرنگی ابتـــدا با 
ماجـــرای انتقادش از مســـابقات جام باشـــگاه های جهان 
شـــروع کرد. او همیشـــه از کارهای علیرضا دبیر در کشـــتی 
حمایـــت کرده بـــود اما این بار بـــا یک انتقاد تنـــد از رئیس 
فدراســـیون کشـــتی همه را شـــوکه کرد: »هیچ وقت دنبال 
اینکه مسابقاتی مثل جام باشـــگاه های جهان برگزار شود، 
نبـــودم امـــا وقتـــی برگزار می شـــود بایـــد هر دو تیـــم دیده 
شـــوند. می شـــد همین تیـــم آلمان کـــه به تهـــران می آمد 
بگویند، 5 وزن آزاد و 5 وزن فرنگی بیایند اما نکردند؛ چون 
کشـــتی فرنگی اهمیتی برای آنها نداشت. تا اینکه مطالبی 
را روی پیجـــم منتشـــر کـــردم، برخی ها تمـــاس گرفتند که 
فانی مخالـــف برگـــزاری بوده چـــرا اینطور نوشـــتی. همه 
حـــرف من ایـــن بود که در کشـــتی فرنگی فقط یکســـری از 
کشـــتی گیران هســـتند کـــه به پـــول می رســـند. آنهایی که 
می تواننـــد بـــه مدال برســـند، پـــول می برند و وضـــع مالی 
خوبـــی پیـــدا می کننـــد امـــا یکســـری از کشـــتی گیران له 
می شـــوند. کســـی که متولی کشـــتی اســـت باید حواسش 
بـــه همه ایـــن مـــوارد باشـــد و بعد هم کـــه مســـابقه برگزار 
می شـــود نمی تواند بگوید من مخالف بـــودم. چون بدون 

اجازه رئیس فدراســـیون اتفاقـــی نمی افتد.« 

اگرقسمتباشد،طلایلسآنجلسهمنصیبممیشود

کیانی: نقره پاریس را مدیون تجربیات تلخ توکیو هستم

شـــایدروزیکهباشکســـتدرشیاپچانگ
المپیکتوکیودنیارویســـرشخرابشـــد،
فکـــرشراهـــمنمیکردکهســـهســـالبعد
پاریـــسطلوعکند. خورشـــیدآرزوهایشدر
ناهیدکیانیســـتارهورزشزنانایرانهمان
بزرگتریـــنشکســـتش کســـیاســـتکـــهاز
درتوکیـــوبـــهمهمتریـــنفتحتاریـــخورزش
زنـــانایرانرســـیدتابـــادرآغوشکشـــیدن
نقـــرهالمپیکنشـــاندهدکهمیشـــودبعد
ازهـــرتلخی،خاکســـترنه،بلکهســـبزشـــد.
اوبهگفتهخـــودشبهالمپیـــکتوکیوبابت
درسهایتلخشمدیوناســـتچراکهاگر
فاتحرؤیاهایش نبود،امروز شکســـتدیروز

. نمیشد

  قطعاً با نقره المپیک، امسال 
حس و حال ویژه ای داشتی. 

سال1403 برای تو چگونه بود؟
ســـال 1403 حس و حـــال عجیبی داشـــت و 

توانســـتم تا حدودی بـــه هدفی که داشـــتم، 
برســـم. اینکه بـــا مدالـــم باعث خوشـــحالی 
مردم شـــدم، حـــس متفـــاوت و قشـــنگی به 
مـــن داد کـــه تا به حـــال تجربه نکـــرده بودم.

 در رؤیاهای کودکی تصویری 
از امروزت داشتی، فکرش را 

می کردی که روزی قهرمان 
المپیک شوی؟

در دوران کودکی همیشـــه به این موضوع فکر 
می کردم که چکاره شـــوم و همیشـــه دوست 
داشـــتم فرد مفیدی باشـــم. زمانی که ورزش 
قهرمانی را شـــروع کـــردم، باور ایـــن موضوع 
کـــه روزی نایـــب قهرمـــان المپیـــک شـــوم، 
ســـخت بـــود امـــا در مســـیر قهرمانـــی هرروز 
بـــه خودبـــاوری بیشـــتری رســـیدم و رؤیاها و 
آرزوهایـــم را به هدف تبدیل کرده و توانســـتم 

آنهـــا را در آغوش بکشـــم.
 همچنان خاطرات شیرین پاریس 

را با خودت مرور می کنی؟
بلـــه، همچنان به یاد المپیک پاریس هســـتم 
و آن روزهای شـــیرین را مـــرور می کنم چرا که 
باعث می شـــود حس خوبی بگیرم اما ســـعی 

کـــرده ام که مـــدال المپیـــک هم یـــک مدال 
عـــادی مثل بقیـــه مســـابقات برایم باشـــد تا 
بـــا کنـــار گذاشـــتنش به فکـــر آینده باشـــم و 

قدم های بعـــدی ام را محکم تـــر بردارم.
 زندگی ناهید کیانی با قبل از 

المپیک چقدر فرق کرده است؟
خداراشـــکر زندگـــی ام بعـــد از المپیک خوب 
می گـــذرد. همچنـــان چالش های ســـختی در 
زندگی دارم که مثل ســـایر مردم با آنها دست 
و پنجه نـــرم می کنم اما می دانم که شـــیرینی 
قهرمانی هـــای بعـــد را دو چنـــدان می کند. به 
هرحـــال بعـــد از المپیـــک مـــردم در کوچه و 
خیابان بیشـــتر از قبـــل من را می شناســـند. 
همیشـــه به مـــن لطف دارنـــد و بـــه دید یک 
قهرمـــان بـــه مـــن نـــگاه می کننـــد کـــه ایـــن 
موضوع حس و حال قشـــنگ و متفاوتی دارد.

 مدال المپیک پاریس توانست 
ناکامی توکیو را از بین ببرد؟

مـــدال نقـــره المپیـــک پاریـــس را مدیـــون 
تجربیـــات تلـــخ توکیـــو هســـتم و قطعـــاً اگر 
المپیـــک توکیویی وجود نداشـــت، در پاریس 
روی ســـکو نمی رفتم. شکستی که در المپیک 

2020 تجربـــه کـــردم، باعث شـــد که بـــا تمام 
تـــوان دوباره بایســـتم و بـــا همه وجـــود برای 
چیـــزی کـــه می خواهـــم، بجنگـــم. از توکیـــو 
همیشـــه ممنونم بابـــت درس بزرگـــی که به 

داد. من 
 ناهید کیانی المپیک پاریس با 

ورژن توکیو، زمین تا آسمان فرق 
داشت. چه چیزی باعث شده بود 
قبل از هر مبارزه با لبخند و آرامش 

روی شیاپ چانگ بیایی؟
حس آرامشـــی که قبل از مســـابقه داشـــتم، 
به تمرینـــات خوبی که پشت ســـر گذاشـــته 
بودم و همچنیـــن آمادگی ذهنـــی و روانی ام 
برمی گشـــت. تصمیـــم گرفتـــه بـــودم تمام 
توانـــم را در زمیـــن بگـــذارم اما همـــه چیز را 
بـــه خدا بســـپارم. روز مبـــارزه ام در المپیک، 
حال خیلـــی خوبی داشـــتم به خاطـــر اینکه 
می دانســـتم تمـــام تاشـــم را کـــرده و چیزی 
کم نگذاشـــته ام. ســـعی کردم استرسم را به 
هیجـــان تبدیـــل کنم کـــه خوشـــبختانه این 
اتفـــاق هم افتاد و ســـربلند از شـــیاپ چانگ 

بیـــرون آمدم.

  با تاریخ سازی در پاریس توقعات 
از تو بالا رفته است و همه روی 
طلایت در لس آنجلس حساب 

می کنند. در المپیک بعدی نقره به 
طلا تبدیل می شود؟

هیـــچ چیز نشـــدنی بـــرای من وجود نـــدارد و 
می جنگم کـــه رؤیاهایم را بـــه واقعیت تبدیل 
کنم اما همه چیز را به خدا می ســـپارم که اگر 
این اتفاق برای من خوب باشـــد، رقم بخورد. 
شـــک ندارم اگر قسمت من باشـــد این اتفاق 
حتمـــاً رخ می دهـــد. روی همه تـــاش من در 
این مسیر حســـاب کنید اما از الان خیلی زود 

اســـت که راجع بـــه آن صحبت کنیم.
 پیامی به مناسبت تبریک سال نو 

برای مردم کشورت داری؟
امیـــدوارم حـــال دل همـــه خـــوب باشـــد و 
همـــه بخندنـــد. شـــک نـــدارم مـــردم ایـــران 
قدرتمندتریـــن و تواناترین انســـان های روی 
زمین هســـتند، اگر حال دلشان خوب باشد. 
خوشـــحالی مردم ایـــران بزرگترین آرزوی من 
اســـت و امیدوارم سال بســـیار خوبی را پیش 

رو داشـــته باشیم. 

المپیکلندنوتوکیـــوبعدازجهانی محمـــدبنابهعنـــوانچهرهویژهورزشایرانمدتهادرســـکوتکاملبود.حماسهســـاز
تیـــمملیکشـــتیفرنگیجداشـــدودرخانهخودنشســـتهوبهیکبازنشســـتگیاجباریرفتهاســـت.البتـــهاواگرچه 2022از
درداخـــلمـــوردبیمهریقرارگرفتـــهاماهنوزهـــمازکشـــورهایمتعددیپیشـــنهادبرایهمـــکاریداردامامگـــرمیتوانداز
اینچندســـالاخیربـــرایاورخداده،صحبت ایـــراندلبکند؟اوبعدازمدتهاســـکوتشراشکســـتودربارهاتفاقاتیکهدر
کرد.حرفهایاوهمیشـــهبـــرایعلاقهمندانـــشدرعرصهورزشجـــذاببودهاماخیلـــیازحرفهایاوبهرســـمامانتوبه
خواســـتخودشمنتشـــرنمیشـــودامابخشـــیازحرفهایاودرآخرینشـــمارهایرانورزشـــیمنتشرمیشـــود.حرفهایی

کهاگرکاملمنتشـــرمیشـــدمیتوانســـتمثلیکبمبدررســـانههاســـروصداکند.

باکشتیبیحسابم؛نهطلبدارمنهبدهی

محمد بنا: دلم بند ایران است محمد بنا: دلم بند ایران است 
جایی نمی رومجایی نمی روم

کشتی ایذه تعطیل شد
محمـــد بنـــا در ادامه با اشـــاره به کوچ تعـــدادی از مربیان ســـازنده از تعطیلی کشـــتی در ایذه ابراز 
نگرانـــی کرد: »نمی دانـــم واقعاً چه اتفاقـــی رخ داده که فرنگـــی کاران همه در حال کوچ هســـتند. 
در ایـــذه ملک محمـــد بویری و لقمان رضایـــی کار می کردند امـــا الان ملک محمد کـــه رفته قطر، 
لقمـــان هم که خدا بیامرزدش از دنیا رفت. الان کشـــتی ایذه تعطیل شـــده اســـت و این در آینده 
نـــه چندان دور خودش را نشـــان می دهد. نمی دانم چرا این ســـؤال برای کســـی پیش نمی آید که 
چرا فقط کشـــتی گیران و مربیان آزادکار باید کوچ کنند؟ با اینکه کشـــتی آزاد ایران در دنیا بهترین 

اســـت؟ دلیل مشخص اســـت که رســـیدگی به کشـــتی گیران و مربیان آزاد بهتر و بیشتر است.«

به مسابقات روسیه نرویم
آقـــای خاص کشـــتی فرنگـــی در بخـــش پایانی 
صحبت های خـــود از اعزام تیم ملی کشـــتی به 
مسابقات روســـیه انتقاد کرد. محمد بنا اعتقاد 
دارد ایـــن اعزام هـــا در نهایـــت به ضرر کشـــتی 
ایران تمام می شـــود: »چه دلیلـــی دارد که ما در 
تمامی مســـابقاتی که در روســـیه برگزار می شود 
حضور داشـــته باشیم؟ نباید مســـابقات روسیه 
را تمـــام و کمـــال برویم. این شکســـت هایی که 
در روســـیه می خوریم اعتماد به نفـــس تیم را از 
بیـــن می برد. همین الان روســـیه در مســـابقات 
قهرمانـــی اروپـــا صاحب 7 مـــدال طا شـــده و 
اگر قرار باشـــد که در مســـابقات جهانـــی امتیاز 
تیمی این کشور محاسبه شـــود، رسیدن به آنها 

دشـــوار خواهد بود.«

تسلط کشتی آزاد فراری ام داد
او درباره حواشـــی کـــه برایش به خاطـــر برگزاری 
انتخابـــی پیش آمـــد، گفت: »همیشـــه وقتی من 
بـــودم، کشـــتی فرنگـــی مدعی زیـــاد داشـــته اما 
حالا کســـی دربـــاره انتخابـــی حرفـــی نمی زند اما 
واقعاً انتخابی به بهترین شـــکل برگزار می شود؟«
محمـــد بنا بـــا بیان یـــک خاطـــره از ســـال 2006، 
دربـــاره جدایـــی اش در آن مقطـــع گفت: »ســـال 
2006 یزدانی خـــرم تـــازه بـــه کشـــتی آمـــده بـــود. 
خدابیامـــرز خیلـــی مدیر خوبی بود امـــا آن موقع 
تســـلط نداشـــت. خیلی به مشـــکل خـــوردم و در 
نهایـــت هـــم مجبور شـــدم از تیم جدا شـــوم. آن 
موقع آزادکاران روی کشـــتی تســـلط داشـــتند و به 
مـــن هـــم ابـــزار کافی بـــرای پیـــاده کـــردن افکارم 
نمی دادنـــد. درگیری ما به خاطر آقـــای خیرآبادی 
بـــود. آن موقـــع کشـــتی آزاد بـــا تمام مربیـــان به 
بازی های آســـیایی می رفت اما بـــه من گفتند باید 
خیرآبـــادی را خـــط بزنی. من هم زیر بـــار نرفتم و 

در نهایـــت مجبور شـــدم کـــه رها کنـــم و بروم.«

محسنوظیفه

فائزهزمانی

جایی نمی روم
محمد بنا کـــه خودش هم با پیشـــنهادات خارجی 
زیادی روبه رو اســـت، دربـــاره اینکه چـــه تصمیمی 
بـــرای آینده کاری خـــود می گیرد، گفـــت: »هر کاری 
که می خواســـتم و می توانســـتم برای کشتی انجام 
دادم. با کشـــتی تســـویه حســـابم و نه طلبـــکارم و 
نـــه بدهـــکار و ســـعی می کنـــم که ایـــن روزهـــا را با 
خانـــواده ام بگذرانم.« ســـرمربی تیم ملی کشـــتی 
فرنگی ادامه داد: »من همیشـــه عشـــقم این بوده 
به کشـــتی فرنگی ایران کمک کنـــم. دلم بند ایران 
اســـت کجا بـــروم. در همیـــن خانه ام نشســـتم از 

افتخـــار آفرینی کشـــتی ایران لـــذت می برم.«


